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     Reducing intake of saturated fat, dietary cholesterol and avoiding 

excess calories, which can lead to obesity, remain the cornerstone of 

the dietary approach to decreasing risk of atherosclerotic vascular 

disease. During the past 20 years,  there has been renewed interest in 

other dietary components that might favorably improve lipid profiles 

and reduce risk of coronary heart disease (CHD). Fish oil, rich sources 

of omega-3 fatty acids, have sparked intense interest in both 

epidemiological studies, which suggest a favorable effect on CHD, and 

metabolic ward studies, which show a striking improvement in lipid 

profiles in hyperlipidemic patients. This research aimed to study the 

biological properties of some nutritional products supplemented with 

fish oil on hyperlipidemic rats. Thirty female albino rats (30 female) , 

weighing 140 ±5g were divided into 6 groups and administered fish oil 

products daily for 28 days. Blood samples were taken from each rat and 

tested for total cholesterol, (LDL), (HDL), triglycerides, liver enzymes 

activities, kidney functions, progesterone and PRL hormone. Results 

showed that triglycerides, total cholesterol, LDL, VLDL, and liver 

enzymes activities (AST and ALT) were significantly increased, while 

HDL was significantly decreased in positive control group compared 

with the negative control rats. Treating hypercholesterolemic rats with 

20%pizza contained 10% and 15% fish oil in hypercholesterolemic diet 

caused a significant improvement in these biochemical measures and 

the best results were achieved by using basal diet with 20% pizza 

contained (15%) fish oil . So, it could be concluded that fish oil is 

useful for hyperlipidemic patients and for the prevention of heart 

disease and hardening of the arteries. 
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دراسبت جكنولوجية وبيولوجية علي المنحجبت الغذائية المدعمة بزيث 

 السمك للفئزان المصببة بإرجفبع دهون الدم
 إيمبن سعيد أبوالمجدد/        

 
أجريت الدراسة بيدف دراسة الخواص التكنولوجية والبيولوجية لبعض المنتجات 

فأر  03الغذائية المدعمة بزيت السمك وتأثيرىا عمى الفئران المصابة بإرتفاع دىون الدم ، 
فئران بكل  1مجموعات  6جرام، تم تقسيميا إلي  503±51أنثي بالغة يتراوح وزن كل منو 

مصابة بالكوليستيرول ماعدا مجموعة واحدة تغذت عمي الغذاء  مجموعة، كل الفئران كانت
القياسي حتي نياية التجربة وىي المجموعة الضابطة السالبة أما باقي المجموعات فقد تم 
تغذيتيم عمي البيتزا المحتوي عمي زيت السمك، وقد تم تقسيم المجموعات إلي ما يمي: 

ي، مجموعة ضابطة موجبة تغذت عمى مجموعة ضابطة سالبة تغذت عمي الغذاء القياس
% زيت سمك، 53الغذاء العالي الكوليستيرول، مجموعة تغذت عمي الغذاء القياسي مع 

% زيت سمك، مجموعة تغذت عمي الغذاء عالي 51مجموعة تغذت عمي الغذاء القياسي مع 
% 51% زيت سمك، مجموعة تغذت عمي غذاء عالي الكوليستيرول و53الكوليستيرول و 

سمك، وفي نياية التجربة تم ذبح الفئران والحصول عمي عينات الدم وفصل السيرم  زيت
جراء تحاليل كيمائية لدىون الدم ووظائف الكبد ووظائف الكمي.   وا 

وحدث انخفاض بدرجة معنوية عالية بالنسبة لنسبة الكوليستيرول والجميسريدات 
الميبوبروتينات عاليو الكثافة في جميع  الثلاثية والميبوبروتينات منخفضة الكثافة و زياده في

المجاميع المعالجو بزيت السمك عند مقارنتيم بالمجموعة الضابطة الموجبة، حدوث انخفاض 
بدرجة معنوية عالية لنسبة الزيادة في وزن الجسم ومعدل كفاءة الغذاء لكل المجموعات عند 

لا يوجد فرق معنوي بين  GOT & GPT مقارنتيم بالمجموعة الضابطة الموجبة، بالنسبة  
كل المجموعات وبين المجموعة الضابطة الموجبة، بالنسبة لحمض اليوريك لا فرق معنوي 

 بين كل المجموعات وبين المجموعة الضابطة الموجبة. 
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